الشَّواهد النَّحوية عند ابن الخبَّاز في كتابه (توجيه اللَّمَع)

اسم الباحثة رضيَّة بنت حسن وجيه باحميد

المستخلص

هذه الدِّراسة التي بعنوان: "الشَّواهد النَّحوية عند ابن الخبَّاز في كتابه (توجيه اللَّمَع)"، تسلِّط الضوء على طبيعة الشَّواهد النَّحوية في كتاب (توجيه اللَّمع)، والتماس مظهر العلاقة بين الشَّواهد النَّحوية والقاعدة النَّحوية المبنية عليها، ودراستها ومناقشتها في ظل الخلاف النَّحوي بين مذاهب النَّحو المختلفة، وكان الهدف من هذه الدِّراسة بيان أهمية الكتاب، وفائدته العلمية. والتَّعرف على الفكر النَّحوي لابن الخبَّاز، وموقفه، ومنهجه في عرض هذه الشَّواهد، ومناقشة آراء النُّحاة فيه، وبيان أثره في الدَّرس النَّحوي.

فكانت هذه الدِّراسة تبدأ بمقدمة، ثمَّ تمهيد فيه مبحثان: الأول: ابن جني، اسمه وحياته، وثقافته ومكانته ومكانته العلميَّة، وكتاب اللُمَع وأهميته، والثاني: ابن الخبَّاز، اسمه وحياته، وثقافته ومكانته العلميَّة، وشيوخه وتلاميذه، وآثاره العلميَّة، ومصادره، وأهمية الكتاب ومكانته بين شروح اللُمَع، ثمَّ قسيمَ البحث إلى ثلاثة فصول، الفصل الأول: الشَّاهد النَّحوي، تعريفه وأهميته، ونوع الشَّاهد، ومعايير الاستشهاد النَّحوي، والفصل الثاني: الشَّواهد النَّحوية في باب المرفوعات، والمنصوبات، والمجرورات، والتوابع، أمَّا الفصل الثالث: ففيه مبحثان: منهج ابن الخبَّاز في الاستشهاد النَّحوي، وتقويمه لهذه الشَّواهد.

ومن أهم نتائج هذا البحث أنَّ ابن الخبَّار شخصية علمية مستقلة، تجلَّت في سعة علمه، وأصالته في البحث، كما ظهر ذلك في عدم تعصبه لمذهب بصري أو كوفي، ولكنَّه في مجمل الأمر يميل إلى المذهب البصري. كما كان له اهتمام خاص بالشَّاهد القرآني، ويظهر ذلك في الشَّواهد التي استشهد بها عند دراسته لهذه المسائل النَّحوية. وكان مُقِلا في استشهاده بالحديث الشريف. وقد أكثر من الاستشهاد بالشَّواهد الشَّعرية، كما استشهد بالأمثال وأقوال العرب في هذه المسائل النَّحوية، إلا أنَّه يظل قليلا قياسًا إلى الشَّعر، بسبب قلة النَّثر الفصيح، وكثرة الشَّعر. ولم يأتِ في الغالب بشواهدٍ جديدة من عنده، وإنَّما كان ناقلا للشَّواهد من النُّحاة والعلماء السابقين له. وثوصي هذه الدِّراسة بتتبع وحصر الشَّواهد النَّحوية والصَّرفية في مصادر النَّحو المختلفة، وبيان أهميتها في مجال الدِّراسات النَّحوية، وهذا مما يثري البحث في مجال النَّحو، ويخرج مكنونات المؤلفات النَّحوية.

سائلة المولى –عزَّ وجلَّ- أن يكون هذا العمل خالصًا لوجهه الكريم، وأن ينفع به، والحمد لله رب

The Grammatical Evidence in the Book Entitled "Tawjeeh Al-Luma" by Ibn el-khabbaz

Name of the Researcher Radeyah Bent Hassan Wajeh Bahmed

Abstract

This study entitled 'The Grammatical Evidence in the Book Entitled "Tawjeeh Al-Luma" by Ibn el-khabbaz is intended to cast light on the nature of the grammatical quotations in the book entitled 'Tawjeeh Al-Luma' and further fathom the relationship between the grammatical quotations and the grammatical base on which it is based. It further aims to study and discuss such relationship in light of the grammatical dispute erupted among various doctrines of grammar. Therefore, objective of the study was to demonstrate how significant is the book and its academic usefulness; and to identify the grammatical thought of Ibn Al-Khabaz, his stance as well as his methodology in presenting these quotations, and to discuss the views of grammarians, and indicate its effect in the grammatical lesson.

The study starts with an introduction, followed by a preface with two topics. The first topic is concerned with Ibn Genni; his name and life, culture and academic rank status, the book entitled 'Al-Luma' and its importance. The second topic is concerned with Ibn Al-Khabaz, his name and life, culture and academic rank, his Sheikhs and scholars, its academic influence, sources and significance and rank of the book among explanations of the book entitled 'Al-Luma'. Then, the study is divided into three (3) chapters as follows. Chapter I: is concerned with grammatical quotations; its definition and significance, type of indicator together with the standards of citation. Chapter II is concerned with grammatical quotations in terms of nominative, accusative, and genitive. Chapter III has two topics as follows: the approach embraced by Ibn Al-Khabaz in termsd of grammatical citation and evaluation of such quotations.

Among the most significant findings concluded by the study are as follows. Ibn Al-Khabaz is an independent academically distinguished figure, whose scope of knowledge, originality in research, and dedication for discussion and treatment of matters are clearly demonstrated. His distinctive characteristics have further been shown in his bias to the doctrine of neither Basra nor Kufa. In general, Ibn Al-Khabaz had been more inclined to the Basra-related quotations; and had special interest in the Quranic indicator. This is obviously shown in the quotations cited in his study for these grammatical issues. Nonetheless, Ibn Al-Khabaz was less interested in quoting Hadith. Ibn Al-Khabaz quoted additional poetic quotations; and further cited proverbs and sayings of the Arabs in terms of these grammatical issues. However, it remains less when compared to poetry since prose poetry is rare compared to abundance of poetry. He did not submit any new quotations. Rather, he had been a carrier of quotations from grammarians and former scholars.

This study has concluded with a number of recommendations as follows. Grammatical and morphological quotations in various sources of grammar have to be traced and limited. Also, significance of such in the field of grammatical studies

shall be demonstrated – a matter that would enrich academic research in the field of grammar and further expose the intents of grammatical research and studies.